

研究论文

## 芦荟属14种2变种植植物的核型分析

郑苗1, 2\*, 余兴生2\*, 李勇2, 吴

鸿1, 张寿洲2\*\*

1. 华南农业大学生命科学学院, 广州, 510642; 2. 深圳仙湖植物园, 深圳, 518004

收稿日期 2005-5-8 修回日期 2005-6-27

**摘要** 报道了芦荟属14种2变种植植物的核型, 实验结果表明所研究种类的体细胞染色体基数均为 $x=7$ , 二倍体, 由4对长染色体和3对短染色体组成。根据Stebbins(1971)的核型分类标准,Aloe affinis Berger等3种芦荟的核型为“3B”型, Aloe graciliflora Groenewald等3种芦荟的核型为“4B”型, A. mitriformis Mill 等3种2变种芦荟的核型为“3C”型, A. saponaria (Ait.) Haw 等5种芦荟的核型为“4C”型。其中有6种1变种芦荟的核型为首次报道。另外,还对芦荟的系统分类进行了讨论。

**关键词** [芦荟](#) [染色体](#) [核型](#) [系统分类](#)

**分类号** [0949.71+8.23](#) [0942](#)

## Karyotype Analysis of 14 Species and 2 Varieties in *Aloe* L.

ZHENG Miao<sup>1,2</sup>, YU Xing-Sheng<sup>2\*</sup>,  
LI Yong<sup>2</sup>, WU Hong<sup>1</sup>, ZHANG Shou-Zhou<sup>2\*\*</sup>

1. The College of Life Sciences, South China Agricultural University, Guangzhou 510642, China; 2. Shenzhen Fairy Lake Botanical Garden, Shenzhen 518004, China

**Abstract** The karyotypes of 14 species and 2 varieties of *Aloe* L. were reported. The results of karyotype analysis are as follows: all species studied here in the genera have a single basic chromosome number ( $x=7$ ), diploidy and a large strongly bimodal karyotype always comprising three short chromosomes and four much longer ones in the haploid set. According to Stebbins' criterion for classification of chromosome karyotype, the karyotypes of the species belong to '3B', '4B', '3C' or '4C'. Karyotypes of 6 species and 1 variety were firstly reported. Otherwise, we had discussed its systematical implication in *Aloe* L.

**Key words** [Aloe L.](#) [Chromosome](#) [Karyotype](#) [Cytotaxonomy](#)

### 扩展功能

#### 本文信息

- [Supporting info](#)
- [PDF\(3116KB\)](#)
- [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

#### 参考文献

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [复制索引](#)
- [Email Alert](#)
- [文章反馈](#)
- [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- [本刊中包含“芦荟”的相关文章](#)
- [本文作者相关文章](#)

- [郑苗](#)
- [余兴生](#)
- [李勇](#)
- [吴](#)